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Datalogisk 
sælger fra
Datalogisk vil fra den 1. 
september 2015 fokusere 
sine aktiviteter på at ud-
vikle og sælge software, 
mens Louis Nagel overta-
ger aktiviteterne med 
GPS-monteringer og auto-
styring fra Datalogisk. 
Aktiviteterne vil i Dan-
mark blive videreført gen-
nem datterselskabet Pre-
cision Makers A/S. Det er 
primært autostyringsløs-
ninger af mærket Ag Lea-
der, som Datalogisk har 
været forhandler af siden 
2007, som Louis Nagel 
fremadrettet vil fokusere 
på. Gennem det seneste år 
er Louis Nagel i Danmark 
bedst kendt som produ-
cent af systemet Probotiq, 
der kan få en traktor til at 
fungere som en selvkø-
rende enhed.

Milliardrabat  
til unge
DLR Kredit håber på at 
hjælpe med at etablere 
mellem 50 og 70 nye unge 
landmænd, og derfor har 
kreditinstituttet, der er 
ejet af lokale og regionale 
pengeinstitutter såsom 
Jyske Bank, Nykredit, 
Nationalbanken og Fi-
nansiel Stabilitet, afsat en 
lånepulje på én milliard 
kroner. Den nye lånepulje 
kommer til at betyde, at 
DLR Kredit vil tilbyde lån 
med en bidragsrabat på 
0,25 procentpoint de før-
ste tre år. Desuden er der 
ingen stiftelsesomkost-
ninger, og lånesagsgeby-
ret halveres. Det vil ifølge 
DLR Kredit give en bespa-
relse på 200.000 kroner 
over tre år ved et lån på 
20 millioner kroner.

Biodiesel af 
planteaffald
I samarbejde med Højtek-
nologifonden, Novozymes 
og Danmarks Tekniske 
Universitet har Emmelev 
A/S udviklet en bæredyg-
tig anden generation bio-
diesel, som fremstilles af 
den rest, der opstår ved 
fremstilling af konventio-
nel biodiesel fra raps. Den 
nye type biodiesel introdu-
ceres på OK's tankstatio-
ner. Den nye bæredygtige 
biodiesel fremstilles af 
den rest, der bliver til 
overs ved fremstilling af 
konventionel biodiesel fra 
raps. 

Det vækker glæde hos landmænd og virksomheder, at 
Jammerbugt Kommune viser, hvordan kommune, 
landbrug og det øvrige erhvervsliv kan blive bedre til at 
tale sammen om deres planer.

Kommune søger 
bedre dialog med 
landbrug og  
virksomheder

Af Per Henrik Hansen, "Fra plan til 
handling i det åbne land"

Danske kommuner skal bli-
ve bedre til at føre dialog 
med landbrug og virksomhe-
der i landdistrikterne. Det 
er perspektivet i projektet 
"Fra plan til handling i det 
åbne land", som Seges, Jam-
merbugt Kommune og Land-
boNord har arbejdet med 
gennem halvandet år. 

Det konkrete resultat af 
arbejdet er en metode, hvor 
tidlig dialog skal føre til 
bedre planlægning i land-
distrikterne - i første om-
gang i Jammerbugt Kom-
mune. Dialogen skal ikke 
mindst gavne landbrug og 
virksomheder, som får bedre 
grundlag for at træffe lang-
sigtede beslutninger og stør-
re sikkerhed for investerin-
ger.

- Vi har i forvejen masser 
af dialog med landmænd og 
andre virksomhedsejere. 
Men nu sætter vi det i sy-
stem. Vi vil være sikre på, at 
dialogen giver os den viden, 
som vi gerne vil have om 
landmændenes og virksom-

hedernes langsigtede pla-
ner, og at de på den anden 
side kender til kommunens 
langsigtede planer. Gensi-
digt kendskab og dialog skal 
føre til bedre planlægning 
for både dem og os, siger Jes-
per Hansen, teamleder i 
kommunens miljøafdeling.

Afprøvet i praksis
Initiativet er blevet meget 
positivt modtaget hos fem 
landmænd og en række virk-
somheder, hvor den nye me-
tode er prøvet af i praksis.

En af dem er Bejstrup, en 
koncern med omkring 165 
ansatte i landsbyen af sam-
me navn, lidt syd for Fjer-
ritslev. Bejstrup driver både 
maskinstation, entreprenør-
virksomhed, vognmandsfor-
retning og andre aktiviteter.

- Det er en rigtig god ide, 
at kommunen kommer tidli-
gere ud af busken og får en 
dialog i gang før, end man 
ellers har gjort, siger Per 
Kold Kristiansen, direktør 
og hovedejer af Bejstrup.

Tidligt møde
Et af elementerne i kommu-

nens nye metode for syste-
matisk dialog er landmands- 
og erhvervsmøder. De skal 
holdes med henholdsvis 
større landbrug og virksom-
hedsejere, som har overve-
jelser om at udvikle bedrif-
ten eller virksomheden i en 
grad, der kan påvirke nær-
området. For eksempel en 
større udvidelse eller ændret 
produktion. 

Mødet skal holdes, så 
snart der er nogle udvik-
lingstanker at tale om, og 
lang tid før landmanden el-
ler virksomheden indsender 
en konkret miljø- eller byg-
geansøgning. 

På mødet skal et par med-
arbejdere fra kommunen, 
landmanden/virksomheds-
ejeren, en rådgiver og gerne 
også et eller to familiemed-
lemmer tale om visionerne 
for bedriftens eller firmaets 
udvikling. Desuden vil kom-
munens folk fortælle om 
hvilke tanker, der er på råd-
huset om fremtiden for det 
pågældende lokalområde.

Møde med naboer
En anden type møde i den 

nye metode er interessent-
møder. Her inviteres bebo-
ere i et lokalområde, lokale 
borger-, miljø-, natur- og 
turistforeninger og andre 
med interesser i området. 
På mødet bliver lokalområ-
dets fremtid og de forskel-
lige parters ønsker til ud-
viklingen drøftet.

Afhængig af det konkrete 
formål kan mødet enten 
handle om udviklingen på 
en enkelt landbrugsbedrift 
eller en anden virksomhed, 
hvor der har været holdt 
landmands- eller erhvervs-
møde; eller det kan være 
udviklingen i lokalområdet 
som helhed, der er på dags-
ordenen.

Formålet er, at parterne 
skal få større forståelse for 
hinanden, og at deres for-
skellige planer bliver disku-
teret så tidligt, at de for-
holdsvis nemt kan ændres, 
hvis det er det, der skal til, 
for at flere interesser bliver 
tilgodeset. Det kan også 
ske, at der i processen op-
står nye ideer til løsninger, 
der kombinerer flere for-
skellige hensyn på en måde, 

som ingen havde tænkt på 
før.

Hurtig sagsbehandling
Per Kold Kristiansen er 
især glad for, at den nye 
form for planlægning gi-
ver kommunen et bedre 
kendskab til de tanker om 
fremtiden, der er på de en-
kelte landbrug og virk-
somheder. Så skal kom-
munens medarbejdere 
ikke starte på helt bar 
bund, når de for eksempel 
får en miljø- eller bygge-
ansøgning ind.

- Det har været et pro-
blem, at det kunne tage 
forfærdeligt lang tid at få 
en tilladelse igennem hos 
kommunen. Men nu ved de 
i god tid, hvad der rører sig, 
og så kan tingene gå meget 
hurtigere, siger han.

Bejstrup-ejeren er også 
overbevist om, at den nye 
form for planlægning vil 
være godt for det økonomi-
ske kredsløb i landområ-
derne.

- Det vil helt sikkert 
gøre, at der kommer mere 
aktivitet i det åbne land. 
Det bliver nemmere at dri-
ve virksomhed herude, og 
det vil blive mere attrak-
tivt at starte noget op, der 
giver arbejdspladser, og at 
holde fast i de arbejdsplad-
ser, vi har. Det er bestemt 
noget, andre kommuner 
kan lære af, mener han.

Jammerbugt Kommune, 
Seges og LandboNord sø-
ger nu at sprede erfarin-
gerne med den nye metode 
ud til landets øvrige kom-
muner. 

Projekt "Fra plan til 
handling i det åbne land" 
er støttet af EU’s landdi-
striktsprogram og Region 
Nordjylland.

Andre kommuner kan lære af den nye form for 
planlægning i Jammerbugt Kommune, mener Per 

Kold Kristiansen, direktør og hovedaktionær i 
koncernen Bejstrup. Foto: Claus Haagensen


